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Do kin se zítra vplíží thriller Noční zvířata
Noci chronických nespavců bývají osamělé, temné a dlouhé. Režisér Tom Ford o tom na-
točil film, který navíc zkoumá tenkou hranici, jež vede mezi láskou a nenávistí. Velmi
zdatně mu při tom sekunduje skvělé herecké obsazení v čele s Amy Adamsovou (na sním-
ku) a Jakem Gyllenhaalem. Thriller Noční zvířata má premiéru již zítra. CINEMART

Brno, Kaštanová 70B
200modMakra směr Tuřany

po-pá: 8.30-18.00, so: 9.00-13.00 hod.
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Pouze v
BRNOCARU!

V pátek
rozsvítí
vánoční
strom
Brněnské Vánoce. Na náměstí Svobody,
kde se konají hlavní vánoční trhy, je
připraven bohatý program. Orloj. I letos
z něj budou padat vánoční kuličky STRANA 2
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Hlavní brněnské
náměstí nabídne
bohatý program
a vánoční speciali-
ty. Advent naplní
i další místa.

Vánoční strom, který už nyní
stojí na náměstí Svobody
a čeká na páteční slavnostní
rozsvícení, tentokrát nevy-
brala veřejnost v anketě, ale
odborníci. Uprostřed vánoč-
ních trhů bude zářit 15,5met-
ru vysoká jedle. Strom posu-
zovali pracovníci Ústavu nau-
ky o dřevě Lesnické a dřevař-
ské fakulty Mendelovy uni-
verzity v Brně a prošel také
zátěžovou analýzou. „V soula-
du s celkovou výzdobou ná-
městí bude i vánoční strom
oděn do bílé barvy. Výsledné-
ho slavnostního vzhledu se
dosáhne pomocí tisíce LED
světel a bílých vánočních kou-
lí,“ říká mluvčí Turistického

informačního centra Gabrie-
la Peringerová.
Slavnostní program k zahá-

jení Brněnských Vánoc začne
už ve čtyři hodiny odpoled-
ne, kdy vystoupí jeden z nej-
lepších světových beatboxe-
rů En.dru. Následně projdou
náměstím velké loutky
z V.O.S.A. Theatre. Samotné
rozsvícení stromu v 17 hodin
bude doprovázet vizuální

show. Filmoví fanoušci semo-
hou těšit také na první promí-
tání v zimnímkině, kde pobě-
ží filmová klasika Hrátky
s čertem.
K vánočnímu trhu na ná-

městí Svobody již tradičně pa-
tří speciální kuličky s vánoč-
nímmotivem, které z místní-
ho orloje padají každou hodi-
nu od 11 do 23 hodin. Stejně
tomu bude i letos. Po loňské

premiéře se návštěvníci trhů
mohou opět těšit také na vrat-
né keramické hrníčky, z ni-
chž si vychutnají horké nápo-
je. Oproti loňsku je nebudou
muset vracet na několika
málo vybraných stáncích, ale
u kteréhokoliv prodejce ob-
čerstvení.
Na porcelánové hrnky

bude záloha 70 korun, na
plastové kelímky 40 korun.
I přes loňské výtky k logistice
mytí hrníčků se letos nic ne-
mění. Hrnky opět poputují
kmytí do 180 kilometrů vzdá-
lené jihočeské Soběslavi. „Lo-
gistiku a umývání řeší doda-
vatel systému. Speciální
myčka v Soběslavi funguje
centrálně pro trhy z více

měst. Prodejci budou zásobe-
ni několikrát denně, v Brně
bude zřízen také mezisklad
a dopravu budou zajišťovat
dvě dodávková auta, která tra-
su absolvují dvakrát denně,“
vysvětluje Adéla Nováková
z Turistického informačního
centra. RADEK BABIČKA
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inzerce

Kromě náměstí Svobody si vá-
noční trhy užijete také na Rad-
nické ulici a nově na Domini-
kánském náměstí.

● Vánoční atmosféru si Brňané
vychutnají i na Zelném trhu
a Moravském náměstí, kde
trhy pořádá městská část
Brno-střed.

● Dominikánské náměstí se
zaměří především na gastro-
nomii, na Radnickou ulici chys-
tají svou vánočně laděnou pre-
zentaci různé brněnské spolky
a organizace, Zelný trh nabíd-

ne tradičně ukázky řemesel
a prodej lokálních výrobků.

● Trhy v parku na Moravském
náměstí dostanou zcela nový
charakter. Pět vyhřívaných ša-
pito nabídne pestrý program
i občerstvení. K tomu parkem
bude projíždět vláček a v mís-
tě fontány vyroste nasvícený
bar. Autory této koncepce
jsou architekti Ondřej Chybík
a Michal Krištof, kteří se
mohou pochlubit mimo jiné
vítězným návrhem českého
pavilonu na výstavě Expo
2015 v Miláně.

Strom v BrněLimitovaná série hrnků

Brněnské zastupitelstvo omě-
síc odložilo schválení harmo-
nogramu prací na novém
územním plánu. Zástupci ko-
alice se budou snažit najít na
postupu shodu se všemi poli-
tickými kluby v zastupitel-
stvu, aby bylo pořizování plá-
nu co nejstabilnější. Podle pri-

mátorova náměstka Martina
Andera, kterýmá územní plá-
nování na starosti, budou prá-
ce trvat pět až šest let. Do té
doby se Brno bude řídit sta-
rým územním plánem, u ně-
hož postupně provádí potřeb-
né změny. O dokumentu by
politici měli jednat tento tý-

den. „Územní plán není prá-
ce na jedno volební období,
a pokud bude široká shoda,
proces by měl mít větší stabi-
litu,“ řekl minulý týden An-
der. Dodal ale, že pokud by
mělo jít jen o pokus o zdržo-
vání, současná koalice ho ne-
dopustí. Kromě toho zastupi-

telé schválili změny současné-
ho územního plánu. Některé
vyplývají ze Zásad územního
rozvoje Jihomoravského kra-
je, které schválilo krajské za-
stupitelstvo v říjnu před vol-
bami.
Nový územní plán by mohl

být hotov v roce 2022. Do té

doby se Brno bude řídit více
než 20 let starým územním
plánem. Minulé zastupitel-
stvo schválilo ještě v roce
2014 velkou aktualizaci plá-
nu s mnoha změnami, ale
soud ji loni v lednu zrušil pro
nepřezkoumatelnost někte-
rých rozhodnutí. ČTK

Další vánoční trhy

Vánoční kulička 3x BV

Územní plán. Město odložilo jeho schválení

Vánoční trhy začínají. V pátek
se na náměstí rozsvítí strom

O pracovní místa
se lidé ve slévárně
bát nemusí, ačko-
liv zisk firmy
o dost klesl.
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Studenti a vědci
z Masarykovy uni-
verzity zjišťovali,
jak nás vidí obyva-
telé Rakouska.

Lidé na obou stranách hrani-
ce mezi jižní Moravou a Dol-
ními Rakousy kladně hodno-
tí změny v cestovním ruchu
a rozvoj infrastruktury. Raku-
šané ale Čechy stále vnímají
jako součást východního blo-
ku. Bariérou pro ještě užší
spolupráci je jazyk. Ukázal to
výzkum vědců a studentů
z Masarykovy univerzity pro-
vedený ve spolupráci s Vídeň-
skou univerzitou. Projekt
měl zjistit, do jakémíry využi-

ly regiony ležící v těsné blíz-
kosti hranice nové rozvojové
možnosti, které se objevily
po pádu železné opony.

Na otázku, co si lidé žijící
v příhraniční oblasti jižní Mo-
ravy vybaví, když se řekne Ra-

kousko, většinaodpověděla Ví-
deň. Rakušanémají zase s Čes-
kem spojené levné nákupy.
„Stanovili jsme si tři hlavní

mezníky vývoje, pád železné
opony, vstup Česka do Evrop-
ské unie a vstup do schengen-
ského prostoru. Výzkum jas-
ně ukázal, že největší vliv
měl právě pád železné opo-
ny,“ řekl vedoucí projektuMi-
lan Jeřábek z Geografického
ústavu Přírodovědecké fakul-
ty Masarykovy univerzity.
Obě strany se navzájem vní-

mají jako přátelské, pro Raku-
šany však občas Češi nejsou
rovnocennými partnery, vní-
mají je jako méně bohaté
a méně úspěšné.
Malou znalost a participaci

obyvatel v přeshraničních
projektech ukázal výzkumna
obou stranách hranice. ČTK

Auto Pokorný, s.r.o., koncesionář Renault a Dacia,
Okružní 25a, 638 00 Brno, tel.: 532 194 011-012, 014, e-mail: info@renaultbrno.cz
www.renaultbrno.cz

Senior centrum
Šámalova 60 brno

Nabízíme možnost
okamžitého umístění v

Domově se zvláštním režimem.

• bydlení ve dvou a vícelůžkových pokojích
• kvalitní a chutná celodenní strava
• nepřetržitá pečovatelská služba
• odborný zdravotnický personál

KontaKt:
bc. Hana boráňová – vedoucí Senior centra

tel.: 516 116 324 (od 9:00 do 15:00)
email: boranova@pravonazivot.cz

www.pravonazivot.cz

inzerce

Rakušané si Česko
spojují hlavně
s levnými nákupy

Dotazníkové šetření

Provedli ho studenti ve smíše-
ných česko-rakouských skupi-
nách v okresech Břeclav a
Znojmo na české straně a v re-
gionech Hollabrunn a Mistel-
bach na straně rakouské.

● Výzkumu se zúčastnilo více
než 300 obyvatel jižní Mora-
vy a téměř 450 respondentů
z Dolních Rakous. Na rozvoj
spolupráce se pedagogové
zeptali i deseti českých a de-
seti rakouských starostů.
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Správa železniční
dopravní cesty
o přidělení spojů
konkrétnímu
dopravci zatím ofici-
álně nerozhodla.

RegioJet i České dráhy prodá-
vají jízdenky na totožné časy
spojů na trase Brno – Praha.
Konkrétně se jedná o spoje
v 6.09 a 7.09 z Brna a v 15.19
a 17.19 z Prahy. Žluté vlaky by
se na této trase měly objevit
od 11. prosince a před pár týd-
ny zahájil RegioJet prodej jíz-
denek. Jízdenky na tyto frek-
ventované spoje však v době
uzávěrky vydání zůstávaly
i v nabídce Českých drah. Sprá-
va železniční dopravní cesty
(SŽDC) totiž o přidělení spojů
konkrétnímu dopravci zatím
oficiálně nerozhodla.

Podle SŽDC nelze předjímat
konečné rozhodnutí. „Učiní-
me tak v zákonné lhůtě, tedy
nejpozději do 30. listopadu,“
uvedla stručně mluvčí SŽDC
Kateřina Šubová. RegioJet
však s přidělením kapacity po-
čítá a před dvěma týdny spus-
til i prodej jízdenek. Ta nejlev-
nější stojí s kreditovou kartič-
kou 175 korun, obyčejné jízd-
né ve třídě „standard“ vychází
na 219 korun. Cena jízdenky
zahrnuje denní tisk, kávu po
celý průběh cesty a jednu bale-

nou vodu či jiný nápoj. Nechy-
bí ani oblíbené LCD obrazovky
zabudované v sedadlech. Nej-
menším cestu zpříjemní dět-
ská herna s promítáním filmů.
Jízdenka v luxusnější třídě
„komfort“ začíná na 299 koru-
nách. „Plánovaný rozsah spoje-
ní pro rok 2017 je začátek – už
v následujícím roce plánuje-
me počet spojů výrazně navý-
šit a naším cílem je postupně
jezdit vlaky mezi Prahou a Br-
nem v hodinovém intervalu,“
říká majitel RegioJetu Radim
Jančura.

Ceny jízdenek Českých drah
na spoje ve stejných časech
bez zákaznických karet začína-
jí na 189 korunách. Se zákaz-
nickou IN Kartou se však cestu-
jící mohou dostat i na cenu
155 korun. Za samotnou kar-
tičku alemusejí cestující zapla-
tit, zatímco kreditová jízden-
ka RegioJetu se zřizuje zdar-
ma. Výhodnost ceníku jednot-
livých dopravců tak záleží pře-
devším na frekvenci využívání
vlaků a každý cestující si ji
musí vyhodnotit individuálně.

I České dráhy na tyto spoje
nasazují nejlepší vlakové sou-
pravy, jaké mají k dispozici.
Vedle zcela nových jednotek
railjet obsluhují trasu Praha –
Brno také vlakovými souprava-
mi EuroCity a InterPanter.
„V případě railjetů a vlaků EC
poskytujeme vysokou úroveň
gastronomického servisu.
V railjetech a InterPanterech
je bezplatné wi-fi připojení

k internetu a railjety mají také
dětské kino i vlastní palubní
portál s hudbou, zábavou a fil-
my,“ říká mluvčí Českých
drah Monika Bezuchová. Voda
a denní tisk jsou k dispozici
zdarma cestujícím v první tří-
dě. Mluvčí poukazuje také na
to, že vlaky Českých drah na
rozdíl od RegioJetu nejsou po-
vinně místenkové, takže jíz-
denky platí mezi Prahou a Br-
nemv libovolném spoji. Cestu-
jící tak v případě, že potřebuje
z jakéhokoliv důvodu změnit
spoj, kterým v daný den poje-
de, nemusí jízdenku vracet
ani měnit. „České dráhy věří,
že SŽDC v této věci rozhodne
ve prospěch naší společnosti,
protože dle našeho právního
názoru máme přednostní prá-
vo tyto vlaky provozovat,“ tvr-
dí Bezuchová. Oba dopravci
jsou připraveni v případě ne-

přidělení kapacity vrátit zákaz-
níkům peníze za již zakoupe-
né jízdenky. Trasu mezi dvě-
ma největšími městy České re-
publiky ujedou dle jízdních
řádů oba dopravci za stejnou
dobu, konkrétně za 2 hodiny
a 33 minut.

Rozhodnutí SŽDC nebude za-
jímat jen cestující, ale i státní
kasu. RegioJet bude své spoje
provozovat bez dotací. „Stát
tak díky tomu ušetří až dvacet
milionů korun ročně, které do-
posud platil na tyto nejvíce
ztrátové spoje. Proto minister-
stvo dopravy nabídku RegioJet
uvítalo a v souladu se zákonem
rozhodlo o ukončení dotování
těchto spojů. Stát dotuje Čes-
kýmdrahám ztrátové vlaky Eu-
roCity a InterCity na trati Brno
– Praha ročně částkou v řádech
stovek milionů korun,“ tvrdí
Jančura a věří, že dokáže stej-

nou službu provozovat bez do-
tací na své podnikatelské rizi-
ko. Podle Českých drah však
Jančura situaci zkresluje a stá-
tu se naopak může vpouštění
soukromých dopravců na
dráhu prodražit. „Tak se to sta-
lo na lince Praha – Ostrava –
státní hranice se Slovenskem,
kdy před nástupem konkuren-
ce dostávaly České dráhy na
tuto linku 24 milionů korun
dotací, po nástupu obou kon-
kurentů v roce 2012 zaplatil
stát na zajištění dopravy cel-
kem 165milionů korun. V roce
2015 činily dotace na této lince
u všech tří zainteresovaných
dopravců přes 80 milionů ko-
run. České dráhy přitom z této
částky inkasovaly pouze 22,5
milionu korun, zbytek dostali
právě soukromí dopravci,“ vy-
světluje Bezuchová.

Právě z toho důvodu žáda-
ly České dráhy Drážní úřad
o provedení testu hospodář-
ské vyváženosti, který by uká-
zal, zda nebude nástup konku-
rence na linku Praha – Brno
znamenat pro stát také zdra-
žení. Drážní úřad však žádost
odmítl s odůvodněním, že
k tomu není kompetentní.
Celý případ tak nyní řeší odvo-
lací soud. „Opět narážíme na
fakt, že trh v České republice
se otevírá, aniž by tu existo-
val nezávislý regulátor, který
by tyto věci řešil, a aniž by
byla stanovena jasná pravidla
liberalizace,“ dodává Bezu-
chová. RADEK BABIČKA

Brno
Cejl 103
tel.: 545241347

Maso z českých chovů, čerstvě chlazené přímo od výrobce

Bůček sk. 79,- Kč
Bůček bk. 89,- Kč
Panenka 170,- Kč
Krkovička 105,- Kč

Vepřová kýta sk. 89,- Kč
Celá kýta 74,- Kč
Celá plec 74,- Kč

Hovězí z býka (vysočina)
H. zadní 199,- Kč
Roštěnec s kostí 149,- Kč

H. přední (kližka) 149,-Kč
H. žebro + hrudi 99,- Kč

Bereme stravenky, maso vykostíme

Po – Pá 6 – 16.30 hod. / So 7 – 11 hod. - AKCE NA MASO

Chlazené kuřecí maso
Čtvrtky 54,- Kč/při koupi nad 3 kg cena za 1 kg 49,- Kč
Skelet s křídly 39,- Kč/křídla 54,- Kč/
Prso 129,- Kč/při koupi 2 kg a více cena za 1 kg 119,- Kč

Plecko 99,- Kč
Kotleta 109,- Kč
Kýta 109,- Kč
Vepř. půlka 74,- Kč (váha cca 38-45 kg)

Jedině u nás koupíte:

C
t

Celá kotleta 105,- Kč
Mleté maso vepřové 79,- Kč
Syrové vepř.sádlo s kůží

10-20,-Kč/kg

InstItut oceňování majetku
vysoké školy ekonomIcké v Praze

mimořádně otevírá v únoru 2017

čtyřsemestrální kurz pro přípravu
znalců a odhadců ve specializaci:

oceňování cenných
PaPírů a ostatního
fInančního majetku

Podrobné informace a přihlášky je možné stáhnout
z internetu nebo telefonicky požádat o jejich zaslání.

Informace a PřIhlášky:
Internet: http://iom.vse.cz

e-mail: eva.junkova@vse.cz
tel.: 224 095 732, případně 224 095 496

Galakoncert
Slavnostní vánoční kon-
cert Lucie Bílé a jejích
hostů proběhne v Hale
Vodova. Show se koná
v pondělí 5. prosince od
19.30 hodin. MAFRA

Citát

Státu se může vpouště-
ní soukromých doprav-
ců na dráhu prodražit.
MONIKA BEZUCHOVÁ
REGIONÁLNÍ MLUVČÍ ČESKÝCH DRAH

Citát

Stát díky tomu ušetří
až dvacet milionů
korun ročně.
RADIM JANČURA
MAJITEL SPOLEČNOSTI REGIOJET

inzerce

Boj o železnici. Stejné jízdenky
prodávají dráhy i RegioJet
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Expresní spoj
bude v provozu
od půlky prosince.

Brněnský dopravní podnik
připravuje zavedení další ex-
presní autobusové linky.
Vozy s označením E56 propo-
jí od 12. prosince okrajové čás-
ti města, konkrétně zastávky
Nemocnice Bohunice – Králo-
vo Pole, nádraží – Technolo-
gický park.

„Expresní autobusové lin-
ky patří mezi priority koalice
v rámci zkvalitňování měst-
ské hromadné dopravy. Zku-
šenosti ze zahraničí ukazují,
že lidémnohem raději využijí
komfortního a rychlého spoje-
ní autobusy, pokud mají tu
možnost. Magistrát se proto
bude snažit postupně propojo-
vat vzdálené konce města po-

dobnými spoji,“ vysvětluje ná-
městek primátora pro oblast
dopravy Matěj Hollan. Linka
v atraktivní jízdní době spojí
dvě významné univerzitní
a rozvojové oblasti s jedním
z největších terminálů hro-
madné dopravy v Brně. Právě
uzel Královo Pole, nádraží na-
bízí s jedním přestupem rych-
lé spojení pro většinu měst-
ských částí v severovýchodní
části města Brna a současně
propojuje městskou dopravu
se železničními linkami do
Kuřimi a Tišnova. Autobusy
E56 pojedou v ranní dopravní
špičce až do deseti hodin do-
poledne a trasu obslouží
i v odpoledních frekventova-
ných časech od dvou hodin
odpoledne. V obou směrech
pojedou expresní spoje kaž-
dých patnáct minut.

„Princip expresních linek
je postaven na tom, že mají
co nejméně zastávek, aby

byla jízdní doba co nejkratší,“
zdůrazňuje vedoucí dopravní-
ho provozu DPMB Jan Seitl.
Nová linka, která zastavuje
na pouhých sedmi zastáv-

kách, zkrátí dobu, za níž se dá
pomocí MHD z Bohunic do
Technologického parku do-
stat, a především cestujícím
ušetří přestupy. Autobusy,

které budou využívat tunely
velkého městského okruhu,
by měly danou trasu ujet
v průměru za 25 minut.

Linka E56 je třetím expres-
ním spojem v Brně. První za-
vedl DPMB v polovině prosin-
ce loňského roku. O linku E50
z Bystrce na Černovickou tera-
su je nadprůměrný zájem,
proto se předpokládá její posí-
lení. „Při zavádění první ex-
presní linky v loňském roce
jsme věřili, že si tyto spoje na-
jdou cestující. Zájem nás mile
překvapil. Doufáme, že i no-
vou linku si Brňané oblíbí
a bude stejně vytížená,“ říká
generální ředitel DPMB Miloš
Havránek. Od 1. září zahájila
pravidelný provoz i expresní
linka E75, která přinesla vý-
razné zrychlení dopravy mezi
průmyslovou zónou Černovic-
ká terasa a přestupními uzly
Stará osada a Židenice, nádra-
ží. RADEK BABIČKA

Citát

Expresní autobusové
linky patří mezi priori-
ty koalice v rámci zkva-
litňování městské hro-
madné dopravy.
MATĚJ HOLLAN
NÁMĚSTEK PRIMÁTORA PRO DOPRAVU

Autobusová linka E56
nově propojí okraje města

Citát

Po úspěchu první loň-
ské linky doufáme, že
i novou linku si Brňa-
né oblíbí a bude stejně
vytížená.
MILOŠ HAVRÁNEK
GENERÁLNÍ ŘEDITEL DPMB

inzerce
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Výstavu představu-
jící mechatronický
pohyb, který vyvo-
lává iluzi živých zví-
řat, připravilo Tech-
nické muzeum.

Výstava vznikla ve spolupráci
s Fakultou strojního inže-
nýrství Vysokého učení tech-
nického v Brně a výrobcem
modelů pro dinoparky. Dosta-
la název Dinosauři na řetězu.
Kromě pohyblivých mode-

lů druhohorních ještěrů uka-
zuje i originály a kopie zka-
menělin. Výstava robotic-
kých modelů dinosaurů zasa-
zených do iluzorního prostře-
dí druhohorní přírody před-
stavuje více než 60 statických
a robotickýchmodelů v život-
ní velikosti. Díky zvukovým,
světelným a pachovým efek-
tům umožní návštěvníkům

zážitek podobný trikům fil-
mové série Jurský park.
„Výstavu jsme připravili

k 55. výroční muzea. Kromě
klasické muzejní sbírkotvor-
né práce je také potřeba pro-
pojovat nové se starým. Dívá-
me se daleko do minulosti,
která pomocí vědy a techniky
nyní ožívá,“ řekl novinářům
odborný náměstek Technic-
kéhomuzea v Brně Ivo Štěpá-
nek. Výstava má i svou popu-
lárně-vzdělávací část, která
vysvětluje pojem a principy
mechatroniky, předvádí vý-
sledky výzkumů českých pa-
leontologů a autentické lokál-
ní nálezy zkamenělin i repli-
ky významných světových ná-
lezů z období druhohor.
Návštěvníci mají možnost

si osahat imitaci dinosauří
kůže, objevit v písku na paleo-
hřišti kostru druhohorního
tvora nebo navštívit 2D a 3D
kino s filmem, který diváky
přenese o stovky milionů let
zpět. ČTK Pozor, ať vás nekousne! ČTK

Historik Jiří Pernes zmapoval
život tří prezidentů zeměmo-
ravskoslezské. Svůj úřad za-
stávali v letech 1928 až 1941.
Jejich působení bylo krátké
a většina z nich skončila tra-
gicky. Poslední z nich, Jaro-
slav Mezník, spáchal sebe-
vraždu poté, co jej gestapo
uvěznilo v Kounicových kole-
jích. Knihu s názvem Mo-
ravští zemští prezidenti, kte-
rá má zhruba sto stran, vyda-
lo Moravské zemské muze-
um. Pozice prezidenta země
moravskoslezské souvisela se
změnou uspořádání prvore-
publikového Českosloven-
ska. Prvním, kdo se úřadu
ujal, byl zkušený úředník Jan
Černý, který vedl i dvě prvore-
publikové úřednické vlády.
Černý zastával úřad preziden-
ta země moravskoslezské do
roku 1939, kdy byl penziono-
ván. Jeho pozdější osud nebyl
tak tragický jako u jeho násle-
dovníků.
Pro roce 1948 ale přišel

o zámek Střílky, který si kou-
pil, a dožil v rodném Uher-
skémOstrohu, oba jeho syno-
vé museli emigrovat... ČTK

Pavilon Anthropos, Pisárecká 5,
Brno od 2. 12. 2016 do 31. 12. 2017

www.mzm.cz
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slavíme le
t

rekonstrukce neandertálce z francouzské lokality
La Chapelle-aux-Saints

Velice cenné poznatky
o této populaci
z území České
republiky

první cíleně zaměřený
projekt zabývající se obdobím

středního paleolitu

obraz myšlenkově omezeného
neandertálce každodenně
bojujícího o holý život
je nesprávný

fascinující schopnost přežít v drsných
podmínkách pleistocenní Evropy

unikátní nástroje štípané z kamene
nebo vytvořené z kostí a mamutoviny

Vítejte u neandertálců
Výstava vznikla ve spolupráci s Národním muzeem

a Podtatranským muzeem v Popradě.

inzerce

Dinosauři oživli v Brně.
Chovají se jako roboti

Historik.
Zmapoval
prezidenty
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Bohumil Šimek (nestraník za
ANO) pro deník Metro před-
stavil svoje priority.

Projděme si vaše předvo-
lební prohlášení. V kampa-
ni jste razil osvědčené hes-
lo ANO, že byste kraj rád
řídil jako firmu. Vy jste
však žádnou firmu neřídil.
Jak toho tedy konkrétně
chcete dosáhnout?
Myslím, že městská i státní

policie, v nichž jsem v řídící
funkci působil, se svým způ-
sobem jako firma brát dají.
Jsou to organizace, které
mají svůj rozpočet a zákla-
dem je, aby peníze byly využí-
vány co nejefektivněji. Kon-
krétně u Městské policie
Brno jsme změnili řadu
smluv, které tu byly zavede-
né za mých předchůdců, a vý-
razně jsme tím snížili nákla-
dy za služby, které nakupuje-
me. Jednalo se například
o smlouvy týkající se IT a tele-
komunikací, kde jsme se do-
stali až na poloviční ceny.
Ušetřené peníze jsme pak
mohli využít například na
kvalitnějšímateriální vybave-
ní strážníků.

Jedna z prvních věcí, které
na kraji provedete, bude
tedy audit?
V první řadě se budeme za-

bývat především rozpočtem.
Vzhledemk pozdnímu termí-
nu voleb se dostáváme do ši-
beniční situace s časem. Rádi
bychom na prosincové zastu-
pitelstvo, které se koná v půl-
ce měsíce, měli rozpočet při-
pravený a předložili jej ke
schválení.

Někteří lidé vaši koalici
kritizují za to, že už jsou
rozdané posty, ale přitom
jste nevydali programové
prohlášení, v němž byste
jasně specifikovali cíle
a způsoby, jak jich dosáh-
nout.
Součástí koaliční smlouvy

jsou teze, které tvoří kostru
budoucího programového
prohlášení. Chceme si nechat
víc času, aby výsledné progra-
mové prohlášení bylo preciz-
ní. Vzhledem k tomu, že je
teď jasnou prioritou schvalo-
vání rozpočtu a blíží se konec
roku, shodli jsme se, že práci
na programovém prohlášení
si necháme na leden.

V předvolební kampani
jste silně kritizovali oblast
dopravy. Přesto jste post
náměstka pro dopravu svě-
řili Romanu Hanákovi
z ČSSD, který řídil dopravu
posledního půl roku jako
náměstekMichala Haška.
Všechno tedy není tak
špatné, jak jste říkali?
Myslím, že i ČSSD pochopi-

la, že je potřeba učinit v této
oblasti výrazné změny, a prá-
vě proto na tento post nomi-
novala pana Hanáka. Náměst-
kem byl zatím relativně krát-
kou dobu, takže se výsledky
jeho práce ještě nemohly
plně projevit. Dlouho jsme
s ním jednotlivá témata z do-

pravní oblasti probírali a v dr-
tivé většině věcí jsme se shod-
li. Věřím, že dopravu během
našeho volebního období vý-
razně posuneme, a to jak sil-
niční, železniční, tak také le-
teckou.

Pokud jde o automobilo-
vou dopravu, zaměříte se
na silnice 2. a 3. třídy?
Ano, věřím, že se stav vozo-

vek na jižní Moravě výrazně
zlepší. Je potřeba získat na
opravy víc peněz. Z někte-
rých statistik je patrné, že
nás v tomto jiné kraje před-
běhly.

Jaké plány máte s letiš-
těm?
Letiště je klíčové téma. Sou-

časná smlouva, kterou s Jiho-
moravským krajem má, je
zcela nevyhovující. Budeme
žádat o její zásadní změnu.
Chceme zvýšit průhlednost
hospodaření, některé pozem-
ky vlastněné letištěm jsou
zcela zbytečné. Celkově je po-
třeba se podívat důkladně na
hospodaření celého letiště.

Mluvili jste i o zvýšení po-

čtu letů. Máte představu
o konkrétních linkách?
To je samozřejmě na podrob-
nější analýzu, ale vesměs by
se jednalo o destinace, do ni-
chž se tu už dřív létalo, napří-
klad Řím, Milán, Barcelona či
některá ruská města. Nabízí
se i Brusel nebo Paříž. Je tře-
ba se zamyslet, proč některé
linky byly zrušeny. Osobně
jsem třeba do Říma a Barcelo-
ny letěl několikrát a letadla
byla vždy plná, takže se nabí-
zí otázka, kde je chyba. Tu je
potřeba vyřešit.

Pokud jde o železniční do-
pravu, bývalé vedení kraje
dlouho bránilo vstupu sou-
kromých dopravců. Jak se
k tomuto stavíte vy?
Nebráníme se otevření že-

leznice dalším subjektům,
než jsou jen České dráhy, ale
je to na diskusi v koalici, při
níž si budeme muset jasně
specifikovat, na jaké podmín-
ky bude v případných veřej-
ných soutěžích kladen důraz.

Bohumil Šimek ARCHIV

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Nádraží: nonstop čisté
V okolí brněnského nádraží bude
zajištěno nepřetržité udržování
pořádku. Schválili to zastupitelé
města. Od prosince se o to bude
starat městská část Brno-střed,

které dá město čtyři miliony na
vybudování veřejných toalet na-
proti nádraží, dva miliony na udr-
žení pořádku ještě letos a na vý-
měnu laviček. Pro příští rok dá
město na úklid před nádražím 13
milionů korun navíc. ČTK

● Slib, že po volbách nebudete jednat
s Michalem Haškem, jste splnili. Na
druhou stranu jste přece jen uzavřeli
dohodu s ČSSD, která si Michala Haš-
ka zvolila za šéfa klubu a de facto tak
potvrdila jeho silnou pozici uvnitř
strany. Je to podle vás v pořádku?
Měli jsme požadavek, aby Michal Ha-

šek nebyl součástí vedení Jihomorav-
ského kraje. To se splnilo. Že se stal
předsedou klubu, to je výsostné právo
ČSSD. Do toho nám nepřísluší zasaho-
vat. Já věřím, že různé sliby, které nám
byly dány, budou i splněny, a že Mi-
chal Hašek bude skutečně jen zastupi-
telem a předsedou klubu.

● Jakými konkrétními kroky chcete zlep-
šit spolupráci mezi krajem a městem
Brnem?
Spolupráci chceme zlepšit například

v oblasti cestovního ruchu. Prezento-
vat například turistům samostatně Jiho-
moravský kraj a Brno je hloupé a eko-
nomicky náročné. Je třeba zlepšit spo-
lupráci i v oblasti společných investic či
třeba už zmíněném rozšíření linek
z brněnského letiště.

● Řada brněnských kulturních institucí

poukazuje na to, že se jim výrazné
podpory dostává pouze z města, ale
jejich návštěvníky tvoří z velké části
mimobrněnští Jihomoravané, a tudíž
by i podpora kraje měla být výrazněj-
ší. Hodláte v této oblasti něco měnit?
Kultura byla doposud podřazena

pod regionální rozvoj. My z ní chceme
udělat samostatnou gesci, která bude
mít svého vlastního radního. Věřím, že
i to napomůže ke zlepšení situace. Prio-
ritou je výstavba Janáčkova kulturního
centra, ale chceme více podporovat
i další zaběhlé a smysluplné kulturní
akce a instituce.

● V předvolebních tezích jsem se doče-
tl, že mezi vaše priority patří i navrá-
cení Slovanské epopeje na jižní Mora-
vu. Jak konkrétně tomu chcete dopo-
moci?
Je to aktivita, kterou zahájil brněn-

ský primátor Petr Vokřál, který už něko-
likrát jednal s pražskou primátorkou
i starostou Moravského Krumlova.
Chceme být nápomocni s vytvořením
možností pro důstojnou prezentaci to-
hoto díla na jižní Moravě, ideálně opět
přímo v Moravském Krumlově. Samo-
zřejmě musíme počkat, jak dopadnou
právě probíhající soudní procesy.

inzerce

Krátce

Plány nového hejtmana

Další odpovědi hejtmana Šimka
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Piva připravená na
svátky zpříjemní at-
mosféru Vánoc.

Některá z piv, která jsou při-
pravena na vánoční svátky,
se již začala prodávat. Příkla-
dem je Reserva od Starobrna
ve třičtvrtělitrových lahvích.
Speciály navařily i minipivo-
vary, například slavkovský
chystá pivo označované na
britských ostrovech Winter
Warmer a připravuje i další
novinku.
Starobrno uvařilo Reservu

už potřetí. Letos mají pivní
znalci k dispozici více než tři
sta hektolitrů. Část Reservy
v externí stáčírně putovala
do lahví 0,75 litru, druhá část
se stáčela do třicetilitrových
sudů a v době adventu se
bude čepovat ve vybraných
restauracích v Brně a Jihomo-
ravském kraji.
Speciální pivomá letos jan-

tarovou barvu. Starobrněnští
sládci ho vařili už o letních
prázdninách, pak Reserva sto
dnů dozrávala v ležáckých
sklepech. „Snažíme se, aby-
chom každý rok nabídli spo-

třebitelům trochu jinou Re-
servu. Na základě zkušeností
z předchozích výrob Reservy
pak dál ladíme recepturu na
další rok. Reserva je výběr ze
sladů, letos jsme jich používa-
li nejvíce, celkem pět,“ uvedl
člen výrobního týmu a mana-
žer kvality Michal Gec z pivo-
varu Starobrno.
Slavkovský pivovar chystá

na začátek prosince novinku.
Bude jí pivo, které je na brit-
ských ostrovech označováno
jako Winter Warmer. „Jedná
se o poměrně opomínané
pivo, které nejen svým cha-
rakterem evokuje zimní ob-
dobí. Jantarově tmavě hněda-
vá barva s hustou béžovou pě-
nou upoutá zájem již od po-
hledu,“ uvedl Zdeněk Vlček
z pivovaru. V polovině prosin-
ce ještě podnik připraví me-
dový ležák, který bude chme-
lený dvěma odrůdami chme-
le a surovinou budou tři dru-
hy sladů.
Brněnský pivovar Haus-

krecht, který se chystá rozši-
řovat výrobu, letos znovu uva-
ří svoje nejsilnější pivo, kte-
rým je PH 16 Petr Bock. V hos-
podách bude k dostání počát-
kem prosince. „Kromě sudo-
vé podoby nabízíme Petr

Bock i ve speciální láhvi 0,75
litru. Abychom potěšili sběra-
tele, upravili jsme oproti loň-
sku etiketu, ale i příležitost-
né pivní tácky, které ke kaž-
dému našemu speciálu vydá-
váme,“ řekl sládek Petr
Hauskrecht.
Pivní styl Bock vybral i Lí-

šeňský pivovar. „Bocky byly
po dlouhou dobu konzumová-
ny bavorskými mnichy jako
zdroj energie v době půstu,“
uvedl Pavel Sedláček z mini-
pivovaru.
Brněnský minipivovar

Lucky Bastard podle jednate-
le Jana Grmely nachystá
něco, na co nebyli jeho zákaz-
níci zvyklí. Poprvé po třech le-
tech bude k dispozici v jed-
nom momentu celý sorti-
ment pivovaru.
„Začátkem tohoto měsíce

totiž byla spuštěna výroba
v novém provozu v Brně na
Kotlářské se sedminásobně
větší kapacitou proti předcho-
zí varně. První sudy budou
k dispozici začátkem prosin-
ce, přičemž kompletní sorti-
ment lze očekávat přibližně
v polovině měsíce, kdy se
nový pivovar otevře veřejnos-
ti,“ uvedl jednatel minipivo-
varu Grmela. ČTKSládek a majitel pivovaru Petr Hauskrecht MAFRA

Negativní vliv cigaretového
kouře na nekuřáky je letos
ústředním tématem série
osvětových akcí, které až do
pátku 9. prosince pořádá br-
něnský magistrát v obchod-
ních centrech v Brně.
Primátorův náměstek Petr

Hladík řekl, že analýza
z roku 2013 ukázala, že čtyřia-
třicet procent obyvatel je vy-
staveno tabákovému kouři.

Brno na podporu nekuřác-
kého prostředí zakáže od led-
na kouření v zoologické za-
hradě.Město se akcemi připo-

juje k Mezinárodnímu neku-
řáckému dni, který každoroč-
ně připadá na třetí listopado-
vý čtvrtek.
Akce budou do pátku v Avi-

on Shopping Parku, od pon-
dělí 28. listopadu do pátku 2.
prosince v centru Futurum,
v pondělí 5. a úterý 6. prosin-
ce v obchodním centru Ome-
ga a od středy 7. do pátku
9. prosince v hypermarketu
Albert v ulici Cejl.
Podle Petra Hladíka se

v problematice kouření věnu-
je pozornost spíše kuřákům

nebo prevenci kouření u dětí
a mladistvých. Nyní se město
zaměřilo i na nekuřáky.

V jednotlivých centrech
bude specialista, který obyva-
telům a návštěvníkům po-
skytne odborné informace
o škodlivosti pasivního kouře-
ní a nabídne změření hodno-
ty oxidu uhelnatého v plicích
a krevního tlaku.

Akci mohou využít i kuřá-
ci, pro které budou připrave-
ny konzultace problematiky
závislosti na nikotinu s rada-
mi pro odvykání kouření.

Kromě akcí budeměsto o pro-
blematice informovat veřej-
nost na informačních letá-
cích v městské hromadné do-
pravě.
Průzkum u 965 lidí ve věku

25 až 64 let ukázal, že víc než
třetina brněnských nekuřá-
ků je vystavena tabákovému
kouři.
„Přes pětadvacet procent je

to v restauracích, skoro sedm
procent na pracovištích
a přes šest procent v domác-
nostech,“ uvedl Ondřej So-
chor z Mezinárodního centra

klinického výzkumu Fakult-
ní nemocnice u svaté Anny
v Brně. Proto mají akce pořá-
dané v jihomoravské metro-
poli nabídnout pasivním ku-
řákům více informací.
„Řada lidí je proti své vůli

vystavena pasivnímu kouře-
ní, které má dopad na jejich
zdraví. Ať už jde o servírky,
návštěvníky podniků nebo
děti kuřáků, pasivní kouření
ohrožuje mnohem více lidí,
jejichž zdraví je potřeba chrá-
nit,“ řekl náměstek primáto-
ra Hladík. ČTK

Odtah + doklad o likvidaci zdarma – ihned
výkupní cena dle hmotnosti vozidla

Volejte po - pá od 8.00 do 16.00 hodin – 724 731 959
nonstop – 731 566 786

EKOLOGICKÁ

LIKVIDACEVOZIDEL

Pracovní obuv, oděvy a pomůcky
Brno, Koliště 49 www.kars-brno.cz

Kouř z cigaret. Ohrožuje nekuřáky

Jihomoravské pivovary
už navařily vánoční speciály

inzerce



přijď ochutnat do netbox store, nám. Svobody 18, Brno
nebo zavolej na 539 015 519

www.netbox.cz/metro

#netboxnadeluje
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Vánoční trhy začínají. V pátek
se na náměstí rozsvítí strom

O pracovní místa
se lidé ve slévárně
bát nemusí, ačko-
liv zisk firmy
o dost klesl.

Slévárně Heunisch Brno loni
klesl zisk na polovinu. Firma
vydělala po zdanění 27,5mili-
onu korun. V zisku je dva
roky po sobě, předtím byla
sedm let ve ztrátě. Firmě také
klesly tržby za prodej vlast-
ních výrobků a služeb o sedm
procent na 583 milionů ko-
run. Vyplývá to z výroční zprá-
vy společnosti založené ve
Sbírce listin.

Slévárna Heunisch Brno pa-
tří k největším podnikům své-
ho druhu na jižní Moravě.
Loni zaměstnávala průměrně
288 lidí, což jemeziročně o de-
set méně.

„Počátkem roku 2015 rea-
govalo vedení společnosti na
nízký stav zakázek neprodlou-
žením pracovních poměrů
uzavřených na dobu určitou
v průběhu roku 2014,“ uvedl
ve výroční zprávě jednatel slé-
várny Ladislav Mošovský.

Podle něj se poté situace sta-
bilizovala a ve stavu personá-
lu už nebyly žádné větší výky-
vy. Rozhodující část produkce
společnosti je určena pro za-
hraniční zákazníky, jen devět
procent odlitků šedé litiny
pro tuzemské odběratele.

Příkladem je společnost Ze-
tor tractors, se kterou slévár-
na v Brně sousedí. Slévárna
Heunisch Brno se zaměřuje
na výrobu odlitků z šedé liti-
ny a ze speciální litiny nízko-
legované cínem. Produkce fir-
my je určena pro traktorový
a dopravní průmysl. Jde o od-
litky pro motory, převody
a nápravy. ČTK

Letecká linka mezi Brnem
a Mnichovem přepravila za
první rok jedenáct tisíc cestu-
jících. V současnosti ji využi-
je zhruba padesát lidí denně,

což jsou podle ředitele Letiště
Brno Tomáše Plačka očekáva-
ná čísla.
Letadla, která mají kapaci-

tu 37 a 49 míst, jsou vytížená

nejméně z poloviny. Přesto je
linka nadále ztrátová, uvedl
Plaček v tiskové zprávě. Lin-
ka začala fungovat přesně
před rokem. ČTK

KOVOLIT, a.s. se sídlem v Modřicích,
nabízí zaměstnání na hlavní pracovní

poměr v následujících pracovních pozicích:

Uchazeče a uchazečky bez pracovních zkušeností zaškolíme, nástup možný ihned.

Kontakt: KOVOLIT, a.s., Nádražní 344, 664 42 Modřice,
tel. +420 532 157 450, mobil: +420 606 740 713 • email: personalista@kovolit.cz

Další volné pracovní pozice jsou uvedeny na www.kovolit.cz/kariera

Jsme výborně dopravně dostupní.

• Operátor/operátorka na CNC obráběcích centrech
– upínání obrobků, čištění upínače i obrobků tlakovým vzduchem, provádění
dokončovacích prací (pilování apod.) a měření, práce v nepřetržitém provozu

• Operátor/operátorka na licích strojích
– obsluha ručně ovládaných i plně automatizovaných licích strojů, provádění vizuální
kontroly kvality odlitků a mezioperačního balení, práce v nepřetržitém provozu

• Slévárenský dělník/dělnice v povrchové úpravě
– obsluha omílacích strojů nebo tryskačů, ruční opracování odlitků (pilování),
práce v nepřetržitém provozu

• Kovář
– obsluha ručních kovacích strojů a provádění vizuální kontroly kvality výkovků,
práce ve třísměnném provozu

• Řidič VZV
– odvoz vyrobených kusů a navážení materiálu

• OPERÁTORVÝROBNÍCH STROJŮ
• ŘIDIČVYSOKOZDVIŽNÉHOVOZÍKU

Pro posílení výrobního týmu veVyškově hledáme kandidáty na pozici:

Požadujeme – oPeRÁToR
 Ochotu a schopnost pracovat v třísměnném provozu
 Vyučení v dřevařském, případně strojírenském oboru výhodou, nikoli podmínkou
 Osvědčení pro řízení VZV výhodou  Odpovědný přístup k práci

Požadujeme – ŘIdIČ VZV
 Ochotu a schopnost pracovat v třísměnném provozu
 Vyučení v technickém/strojírenském oboru  Platný průkaz řidiče VZ
 Praxi v řízení VZV alespoň 1 rok  Odpovědný přístup k práci

NabíZíme:
 Dlouhodobou pracovní perspektivu  Odpovídající mzdové ohodnocení + stravenky
 Práci s moderními technologiemi  Příspěvek na penzijní nebo životní pojištění
 Slevu na vlastní výrobky a dřevěné brikety
 Další vzdělávání a možnost kariérního postupu na pozici Předáka výrobní linky

uNILIN, s.r.o.,
Tovární 1, 682 01Vyškov

V případěVašeho zájmu nás kontaktujte prosím:
Personální oddělení: Ing. andrea Zemánková, Ing. jarmila Hloušková
tel.: 517 318 121, 517 318 128, e-mail: prace@magnumparket.cz

Unilin, s.r.o. je v České republice největším výrobcem třívrstvých dřevěných parket.
Naše mateřská společnost v Belgii je největším hráčem na světovém trhu podlahovin.
Každý rok firma investuje do modernizace svých výrobních závodů. U nás ve Vyškově
právě výrazně rozšiřujeme výrobu. Budujeme zcela nový výrobní tým, který bude
na začátku rozjezdu nového projektu a bude na nových technologiích vyrábět
dřevěnou nášlapnou vrstvu pro naše parkety. Přijďte a získejte„práci s vůni dřeva“.

www.unilin.com / www.magnumparket.com

inzerce

Slévárně
Heunisch
klesl zisk
na polovinu

Na brněnské Fakultě architek-
tury VUT byla odhalena pa-
mětní deska bývalému studen-
tovi Pavlu Švandovi, jehož
tělo se našlo v říjnu 1981 na
dně propasti Macocha.

Na přelomu 70. a 80. let se
zapojil do aktivit proti komu-
nistickému režimu. Jeho smrt
se nikdy nepodařilo jedno-
značně vyšetřit, jeho bývalí ka-
marádi či příbuzní si všakmys-
lí, že na ní měla podíl Státní
bezpečnost (StB), která se
o něho zajímala.

Autorem pamětní desky je
Jan Šebánek a zasloužil se o ni
Roman Antl, který na fakultě
studoval ve druhé polovině
80. let. O příběhu se dozvěděl
až z internetu. Podrobně pří-
běh zmapoval před osmi lety
Adam Drda, tvůrce cyklu Čes-
kého rozhlasu Příběhy 20. sto-
letí. Švanda kromě studia ar-
chitektury psal také prózu, po-
ezii, věnoval se filozofii, stý-
kal se s katolickou i evangelic-
kou mládeží. Zapojil se také
do činnosti Charty 77. Krátce

před smrtí odjel do Itálie,
přestože lidé s profilem jemu
podobným nemohli s cestou
na západ počítat. Navštívil
tam prastrýce a kněze Tomáše
Špidlíka. Mohl emigrovat, vrá-
til se však domů. Jeho tehdejší
snoubence policisté po jeho
smrti řekli, aby se o sebevraž-
dě nešířila, protože případ byl
postoupený StB kvůli ochraně
státu a kvůli tomu, že byl Švan-
da předtím v zahraničí. Poli-
cie se k případu vrátila až
v roce 1990 po pádu komunis-
tického režimu, do té doby vy-
držela teorie o sebevraždě. Po
čtyřech letech znovuotevření
případu však případ uzavřela
pro nedostatek důkazů. Po-
slední chvíle jeho života tak
zůstanou nevyřešené. Švando-
va snoubenka však po letech
vzpomínala na řadu nesrovna-
lostí ve vyšetřovacím spise. Te-
orii o sebevraždě odmítala
i kvůli tomu, že Švanda byl
podle ní hluboce věřící a vy-
rovnaný člověk, který měl ži-
votní perspektivu. ČTK

Na Mnichov! Létá se z Brna

Student. Odhalili
mu pamětní desku



www.olympia-centrum.cz | / olympiabrno


